
De Unie (van Nieuwegein)  ALGEMENE BESCHOUWINGEN  6 juli 2023

Voorzitter,

Het waren de Romeinen die met de uitspraak “o tempora, o mores” duidelijk maakten dat zij in 
roerige en vaak onbegrijpelijke tijden leefden.  Komt het omdat steller dezes wat ouder is of voelen 
meer mensen hetzelfde als de Romeinse uitspraak aangaf? In ieder geval is er om ons heen heel wat 
aan de hand en wij kunnen ons er in Nieuwegein niet aan onttrekken: een enorme verzameling 
crises. Toeslagen, Groningen, boodschappen, inflatie, Oekraine, vluchtelingen, stikstof, Pfas, 
ziektekosten en er zullen er meer zijn. Ze oefenen alle op hun manier invloed uit op onze 
geldstromen, op onze mogelijk-  en onmogelijkheden. De belangrijkste crisis blijft in veel 
beschouwingen echter al te vaak ongenoemd: wij hebben een overheidscrisis. Sommigen ervaren de 
overheid niet langer als legitiem, de interesse in overheid neemt af, de overheid gaat zich te buiten 
aan te ver gaande regel- en bemoeizucht, de overheid staat niet voor wat ze zegt en het beleid dan 
wel de handhaving ervan is slap en halfhartig. De vermarkting van veel sectoren is in  onze woorden 
een mislukking gebleken. De overheid vertrouwt op diverse terreinen haar eigen burgers niet 
meer…en omgekeerd!

Ook in Nieuwegein zien wij een overheid die in spagaat lijkt: aan de ene kant pleiten voor een groen, 
groener, groenst Nieuwegein en aan de andere kant de genadeloze sloop van vele mooie volwassen 
bomen, bomen die in mindere aantallen worden vervangen door sprietjes. Een situatie waarbij de 
tranen over de wangen lopen. Een actieve plaatsgenoot stuurt ons als raad soms foto’s van voor en 
na de sloop van bomen, na het amoveren van struiken en stukjes grasperk; in een instantie besloten 
met de alleszeggende frase “mooi voor liefhebbers van schuttingen” maar het beeld zegt voldoende: 
Nieuwegein wordt steeds meer een gemeente van uitsluitend rechte lijnen, zonder beschutting en 
fraai groen. Een ommekeer in beleid op dit punt is hoogst noodzakelijk  en de Unie wil daar dan ook 
nadrukkelijk voor pleiten, zeker waar bij een aantal kleinschalige woningbouwprojecten zoals aan de 
Binnenwal opnieuw een aantal volwassen prachtige bomen dreigt te verdwijnen. Kleinschalige 
projecten die op een aantal plekken toch al ten koste gaan van aanwezig groen. Zeker nu blijkt dat 
Nieuwegein in diverse opzichten meer woningen aankan dan tot nog toe in gedachten. Ziet het 
College wat dit betreft iets in het idee van minister de Jonge om woningen te splitsen in twee 
zelfstandige woningen? En gaat het College proberen om Nieuwegein werkelijk inclusief te maken, te 
beginnen met het thema bereikbaarheid? Stoepen die te smal zijn, waar midden op de stoep eeen 
lantaarnpaal staat, waar tegels schots en scheef liggen, waar geen afritje c.q. opritje aanwezig is voor 
mensen die dat nodig hebben…En kom niet aan met de gedachte dat men een MORmelding kan 
doen. Hebben de gemeentemedewerkers dan geen ogen in hun hoofd? Zij zien toch dagelijks waar 
het niet goed is. Of denken zij slechts aan hun eigen vakgebiedje (bijv. het legen van prullebakken) en 
zijn ziende blind voor andere zaken?

Het woord MORmelding doet ons denken aan het thema van de herkenbare en tastbare overheid. Is 
de digitalisering niet te ver doorgeschoten? Beleven mensen ons alleen nog maar als een 
emailadres? De Unie pleit ervoor om onze gemeentelijke overheid fysiek toegankelijk te houden 
opdat dat deel van de overheid tastbaar blijft. Evenzo pleiten wij voor meer politie op straat, 
inzonderheid de wijkagent die naar ons gevoel minstens 1 dag in de week lopend in zijn wijk 
aanwezig zou moeten zijn. Zo’n wijkagent kan een enorm belangrijke rol spelen in zijn of haar wijk en 
bovendien komt er ook wat meer band tussen politie en bewoners. En neen, om opmerkingen voor 
te zijn: het ligt niet aan de individuele agent maar aan de beleidsmatige inzet! Om de interesse van 



onze inwoners in de raad en haar besluiten groter te maken, terecht waar zoveel mensen vergeleken 
met een fors aantal jaren geleden zoveel meer informatie dus ook een ergens op gebaseerde mening 
hebben, pleit de Unie voor de invoering van een correctief referendum.. Onze raadscollega´s 
behoeven zich over dat fenomeen natuurlijk geen zorgen te maken want een raad die uitsluitend 
goede besluiten neemt zal nooit verrast worden door een correctief referendum. Oud-SCP voorzitter 
Kim Putters pleitte onlangs nadrukkelijk voor zo’n referendum.

Wat in Nieuwegein nog ontbreekt is een jeugdbeleid. Hoofdpunt voor de Unie. Zeker, voor 
probleemjongeren ligt er een hele stapel beleid op de plank maar wat valt er in Nieuwegein te 
beleven voor de overgrote meerderheid van de jongeren? Het enige wat we daar in handen hebben 
is het antwoord van het College op vragen haar in een vorig politiek leven van mij gesteld: zij kunnen 
gaan vissen! Dit bij monde van portefeuillehouder Kuiper is niet helemaal de vervulling van de 
dromen van veel jongeren. Die zijn eigenlijk nog steeds gelijk aan die regel in een liedje van Sandie 
Shaw in de jaren “60: “I want to hang around”. Inderdaad, hangjongeren of zoals ze in Duitsland 
zeggen “Halbstarken”, te groot voor het een en te klein voor het ander maar al hangend met elkaar 
en zich spiegelend aan elkaar leren zij hun plaats in het leven bepalen. En zeker, dat kan soms wat 
overlast opleveren maar zolang dat niet bedreigend of intimiderend is zouden we dat moeten 
kunnen verdragen. En ook hier kan de wijkagent een rol spelen die immers de jongeren gaat leren 
kennen. En dan is er in Nieuwegein voor het overige voor jongeren geen moer te doen: uit het 
project van leerlingen van het Calscollege kwam nadrukkelijk de wens naar een discotheek. Hopelijk 
gaan we eraan werken om van Nieuwegein een echte stad te maken met een levendig en kloppend 
stadshart. Heeft het College dienaangaand al plannen of opvattingen? In ieder geval zou het goed zijn 
om een soort jongerengemeenteraad vorm te geven, een raad waarbij zij zelf kunnen besluiten over 
de besteding van bijv. 200.000 Euro voor jongerenbeleid, al of niet geselecteerd door de gekozen 
gemeenteraad. En in directe zin: wanneer komt de kermis terug?

Voorzitter, terug naar mijn inleiding. Als het beleid in Nieuwegein is om de fiets ruim baan te geven 
dan zijn er enkele oversteken van de Noordstedeweg die voor fietsers gevaarlijk zijn. Zelf constateren 
wij dat de oversteek bij de Doorslagbrug voortdurend bijna-ongelukken oplevert. Moet er echt eerst 
een dodelijk slachtoffer vallen voordat hier actie wordt ondernomen? De Unie wil graag van het 
College weten welke concrete plannen er zijn om deze oversteek onmiddellijk veiliger te maken. 
Daarbij hoort ook het aanpakken van automobilisten die immers op het complex 
Noordstedeweg/Binnenwal soms hoge snelheden weten te halen. Tot enkele jaren geleden hingen 
daar af en toe mobiele camera’s. Waarom doet de gemeente dat al een hele tijd niet meer? Het kan 
niet liggen aan het geld want het College is voorzichtig in haar koers op dat vlak en dat is tegelijk een 
groot compliment. Tegelijkertijd ziet de Unie mogelijkheden om het College in haar voorzichtigheid 
tegemoet te komen: als inderdaad het gebruik van de parkeergarages 10-15% lager blijkt te liggen 
dan voorafgaand aan corona, is er wellicht en in ieder geval naar onze inschatting geen noodzaak 
meer om  P15 te bouwen. Want in een gemeente waar we aan het verduurzamen zijn is het niet fijn 
om een groot bedrag jaarlijks te stoppen in de exploitatietekorten van de parkeergarages dus alles 
wat bijdraagt aan het verkleinen van die tekorten lijkt ons mooi meegenomen.

Een compliment ook aan wethouder Schouten – het is al gezegd – die een zware portefeuille heeft en 
daar in het intermedium tussen de ene en de andere burgemeester schijnbaar moeiteloos ook de 
taken op het gebied van openbare orde en veiligheid heeft waargenomen Evenzo een compliment 
aan onze eigen griffie die voortdurend meedenkt en veel mogelijk maakt. En tot slot aan Alma, die 
direct na de verkiezingen het samen werken benadrukte en dat nog steeds doet. Het is een plezier 
om in deze raad te functioneren en onze bijdrage  aan Nieuwegein te leveren en De Unie zal dat ook 



in het nu voor ons liggende politieke seizoen positief en enthousiast blijven doen. En zo, voorzitter, 
zien wij er ook naar uit om onder Uw leiding als primus inter pares  dat te laten blijken.

Aoife Derriks, fractievoorzitter De Unie 


